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در استقلال دیدارها دوباره تازه شده و علی خطیر مدیرعامل و جواد نکونام 
ســـرمربی آبی ها پس از چند هفته، بعد از برطرف شـــدن ســـوءتفاهم ها و کنار 
گذاشتن اختلافات گذشته در ابتدا در حضور پیشکسوتان و سپس به صورت 
خصوصی جلساتی را برگزار کرده تا هر چه سریع تر دوباره استقلال با همدلی 

ی ریل موفقیت بیفتد.  و اتحاد این نفرات رو
البتـه ایـن دیدارهـا در روزهـای گذشـته پیامدهـای مثبـت و خـاص خـودش 
تـی و پرداخـت بخشـی از  را هـم داشـت. از بـاز شـدن پنجـره نقـل و انتقالا
ی  یـت مبنی بـر ترمیـم و بازسـاز قـرارداد مربیـان تـا قول هایـی از سـوی مدیر
ی به عنـوان محـل تمریـن تیـم. ایـن در حالـی  کمـپ حجـاز بخش هـای از 
ی فقـط بـه محـل تمریـن اسـتقلالی ها ختـم  کـه واژه ترمیـم و بازسـاز اسـت 
نشـده و این طـور کـه شـنیده می شـود گویـا قـرار اسـت هیات مدیـره آبی هـا هـم 

مـورد ترمیـم قـرار بگیـرد. 

  آسمان استقلال آبی شد
ی برخی اطرافیان باشگاه  ماجرا از آنجایی آغاز شـــد که مقرر شـــد تا با همکار
ی ســـربلندی اســـتقلال دارند در کنار تنـــی چند از  و آنهایـــی کـــه دل در گـــرو
پیشکسوتان این باشگاه، مدیرعامل و سرمربی استقلال در جلسه مشترکی 
شرکت کرده تا با برطرف کردن کدورت های قبلی، به آینده ای در کنار یکدیگر 
و نـــه در مقابـــل هـــم بـــرای موفقیت تیم، فکـــر و برنامه ریزی کننـــد. این اتفاق 
نهایتـــا عصر یکشـــنبه محقق شـــده و ابرهای ســـیاه اختـــلاف و کدورت کنار 
رفته تا آسمان استقلال دوباره آبی شود. با این حال این پایان ماجرا نبود و از 
نقل قول پیشکســـوتانی که در این جلســـه شرکت کرده بودند، می شد این طور 
نتیجـــه گرفـــت که کار به این دیدار به منظور برطرف کردن ذهنیت های قبلی 
ختم نشـــده و گویا پیشکســـوتان و اطرافیانی که زمینه های دیدار مشـــترک را 
فراهم کرده بودند، به دنبال عملیاتی کردن برخی موضوعات دیگر در راستای 

منافع استقلال هستند. 
بعد از این جلسه بعضی از پیشکسوتانی که در جلسه هیات مدیره استقلال 
حضـــور داشـــتند به صورت ضمنـــی به تغییرات در بدنه مدیریتی اســـتقلال 
اشـــاره کرده و حتی شـــاهرخ بیانی نیز صراحتا در این زمینه اشـــاره کرد که قرار 
بر این اســـت آنها پیشـــنهاد افزایش تعداد اعضای هیات مدیره این باشـــگاه 
را بـــه کیومـــرث هاشـــمی، وزیر ورزش اعلام کنند تـــا او اقدامات لازم را در این 

باره صورت بدهد. 

  هیات مدیره استقلال نیازمند اصلاحات
ی،  بعد از اینکه با تصمیمات قربان زاده، رئیس سابق سازمان خصوصی ساز
مدیـــران فعلـــی باشـــگاه اســـتقلال انتخاب شـــدند، شـــاید در وهلـــه اول این 
ی بـــه وجود آمـــد که با انتخاب این نفرات و عملکردشـــان، گره های  امیـــدوار
اقتصادی در باشـــگاه آبی پایتخت باز شـــده و درآمد هنگفتی به سمت این 
باشـــگاه ســـرازیر شـــود. در هر صورت این اتفاق تا به امروز محقق نشـــده و به 

اصطلاح از انتخاب مدیران قربان زاده در استقلال آبی گرم نشده است. 
همه اینها در حالی هستند با انتخاب علی خطیر نیز هواداران استقلال با این 
خیال که او می تواند به عنوان یک استقلالی هرچه سریع تر مشکلات موجود 
ی ریـــل موفقیت بیندازد به روزهـــای پیش رو امیدوار  را حـــل کـــرده و تیـــم را رو
ی از برنامه های مدیرعامل  شوند اما واقعیت این است که در این مدت بسیار
آبی هـــا حداقـــل تا به امـــروز در زمینه های مختلف از جملـــه درآمدزایی هنوز 
عملیاتی نشـــده و به نظر می رســـد در این زمینه باید بیشـــتر منتظر زمان باقی 
ماند. از خطیر به عنوان فردی یاد می شود که در زمینه دانش حقوقی فوتبال و 
کرات از هوش و ذکاوت و البته تســـلط خوبی برخوردار  مباحث مرتبط با مذا
است اما حقیقت این است که او در زمینه های اقتصادی هیچ خلاقیت و 
سررشته ای ندارد و در این مدت هم این موضوع را صراحتا نشان داده است و 

عجیب اینکه کسی را هم در کنار خود در این مسیر نمی بیند. این در حالی 
است که تا به امروز از سایر اعضای هیات مدیره استقلال هم آبی گرم نشده 
و به نظر نمی رســـد حتی در آینده نیز با این نفرات و با این ســـبک و ســـیاق و 
ترکیب در بدنه مدیریتی در اســـتقلال، از هیات مدیره این باشـــگاه در زمینه 

مسائل اقتصادی اتفاق خاصی بیفتد. 

  لابی با پیشکسوت به جای درآمدزایی!
در مقایسه با نمونه های مشابه که عملکرد مناسبی را از خود در باشگاه های 
موفـــق بـــه جـــای گذاشـــته اند می تـــوان ایـــن الگـــو را برداشـــت کـــرد کـــه برای 
هیات مدیره ای موفق، حداقل ســـه عضو اقتصادی لازم اســـت تا این نفرات 
با درآمدزایی به حل مشـــکلات اقتصادی و تامین منابع مالی برای تزریق به 
باشـــگاه، کمک و همراهی کنند. نکته ای که تا به امروز در اســـتقلال مغفول 
مانـــده و جالـــب اینکـــه خبر می رســـد برخی از اعضا به جـــای انجام وظایف 

ذاتی خود با نشان دادن مسیرهای فرعی به دنبال امورات دیگری هستند.
در هر صورت مشـــکلات و دعواهای گذشـــته اســـتقلالی ها همواره به خاطر 
بی پولـــی بـــوده و در ایـــن مســـیر مطمئنا مدیرعامـــل به تنهایـــی نمی تواند بار 
درآمدزایی را به دوش بکشد. به نظر می رسد تا زمانی که 

سایر اعضا که حتی شنیده می شود بعضا طرفدار تیم رقیب هم هستند، به 
جای تلاش برای درآمدزایی به دنبال برخی مسائل مانند لابی با پیشکسوتان 
به منظور رسیدن به برخی اهداف باشند، راه درآمدزایی آبی ها به مسیر خوبی 
ختم نخواهد شد. در این زمینه حتی برخی از مدیران طی هفته های گذشته 
کام مانده اند و در  به این موضوع اذعان داشـــته اند که در زمینه درآمدزایی نا
این خصوص نیز می توان به عینه مشاهده کرد که کارنامه درخشانی را از خود 
به جای نگذاشته اند و همین موضوع می طلبد در صورتی که ترمیم و مرمتی 

در کار باشد هرچه سریع تر از سوی وزارت ورزش عملیاتی و اجرایی شود. 

  مقصران در سودای بازگشت
همه اینها در حالی هســـتند که از مدیران ســـابق باشگاه هم خبرهای جالبی 
به گوش نمی رســـد. در واقع همان هایی که با تصمیمات خود امروز کار را به 
جایی کشـــانده اند که اســـتقلال با بدهی گزاف میلیاردی مواجه شده است، 
گویا دوباره سودای بازگشت به سرشان زده و به نظر می رسد دوباره قصد دارند 
تا با بازگشت خود ضربه مهلک تری را به بدنه باشگاه زده و چه بسا این بار به 

قصد انحلال به استقلال برگردند!
این در شرایطی است که اغلب مدیران سابق استقلال امروز به مهره های سوخته 
برای هواداران تبدیل شده و در این بین شاید برخی بتوانند در چند سال آینده 
با بازســـازی وجهه خود دوباره کورســـویی از امید برای بازگشـــت پیدا کنند اما 
همان هایی که امروز ســـودای بازگشـــت به سر دارند، با ثبت عملکردی منفی 
در مدت زمان حضور در راس مدیریتی اســـتقلال، هر چقدر هم هزینه کنند 
... ببندند باز هم هیچ امیدی به بازگشت آنها نخواهد بود.  و با پیشکسوت و

  آقای وزیر! الان وقتش است
کیومرث هاشـــمی در حالی به جای حمید ســـجادی ســـکان هدایت ورزش 
ی در ابتدای  ایـــران را در اختیـــار گرفـــت که موضع گیری های غیر رســـانه ای و
کـــی از آن بـــود کـــه تا زمانی کـــه او از مجلس رای اعتماد نگیرد قصدی  کار حا

برای تغییر و جابه جای در بدنه مدیران سرخابی را ندارد. 
ی های آســـیایی در  ی موارد بـــرای ورزش ایران مثل باز در هـــر صـــورت بســـیار
ی هستند یا مانند جام ملت های آسیا تعیین تکلیف شده یا مثل  حال برگزار
ی آن وجود دارد و به همین منظور  المپیک مدت زمان تقریبا مناسبی تا برگزار
ی حرف و نظر سابق خود درخصوص عدم  می طلبد در صورتی که هاشمی رو
تغییرات در ارتباط با مدیران سرخابی ها مانده باشد حداقل نسبت به ایجاد 
برخی تغییرات و جابه جایی ها به منظور ترمیم و بازسازی هیات مدیره باشگاه 
اســـتقلال تصمیمات اساســـی و اصولی را زودتر اتخاذ کرده تا این باشـــگاه از 

وضعیت ناهنجار فعلی نجات پیدا کند. 

ســـاختمان ایفمـــارک در غرب تهـــران یکی از آن مکان هایی اســـت که 
هرســـال در مقطعی کوتاه قبل از شـــروع لیگ به شدت خبرساز می شود. 
جذابیـــت ایـــن مرکـــز پزشـــکی از این جهـــت اهمیت بیشـــتری دارد که 
یک زن موفق مســـئولیت آن را برعهده دارد. درواقع شـــاید اینطور به نظر 
برســـد که این فعالیت توســـط زهره هراتیان انحصاری شده اما واقعیت 
این اســـت که بازگشـــایی چنین مرکزی با تلاش شـــخص وی بوده و این 
ســـهم را برای خود قائل اســـت تا برای ادامه روند فعلی حمایت شـــود. 
از ایـــن رو بـــا او گفت وگو کرده ایم. آنچـــه می خوانید از صحبت های او 

با »فرهیختگان« است. 

چه مسیری را پیمودید تا به عنوان یک بانو راهی به فوتبال پیدا کردید؟
وقتی دانشـــجوی پزشـــکی بودم مســـئول تربیت  بدنی ما دکتر شـــجاعی بود و 
ی کردیم و درنتیجه با اینکه فوتسال تازه راه  شرایطی پیش آمد که فوتسال باز
افتاده بود حتی تا قهرمانی کشور پیش رفتیم و من فوتسال را ادامه دادم. هرچند 
به دلیل پزشکی موانعی به وجود آمد اما درنهایت به پیشنهاد خانم شجاعی 
به عنـــوان پزشـــک بـــه تیم ملی بانوان کمک کردم. از اینجا به بعد نشســـتی در 
یاض کمیته  کید شـــده بود یک خانم بفرســـتند. در ر یاض برگزار شـــد که تا ر
پزشکی فیفا به من پیشنهاد داد برای آنها کار کنم. با اینکه تجربه نداشتم ولی 
کو دعوت شدم. این روند  سه ماه بعد در جام جهانی زیر 17 سال بانوان در با
ادامه داشت تا اینکه کفاشیان مرا به شیخ سلمان معرفی کرد و پیشنهاد داد 
عضو کمیته پزشکی کنفدراسیون فوتبال آسیا شوم. فعالیت های پزشکی من 
ک به من گفت: »تو نمی خواهی یک  با AFC ادامه داشت تا اینکه پروفسور ورژا
مرکز پزشکی عالی فیفا برای ایران بگیری؟« من چون امکانات نداشتم شوکه 
شدم اما به من اطمینان داد که کمکم کنند تا هزینه تامین شود. واقعیت این 
اســـت که عضویت من از ســـال 2013 تا 2019 در فیفا هیچ ارتباطی به فعالیتم 
ی ادامه داشـــت و بالاخره در جام جهانی 2020  در ایران نداشـــت. این همکار
یت دادنـــد و در جام ملت های  بـــرای فوتســـال مـــردان در لیتوانی به من مامور
آســـیا در دوران کرونـــا جـــزء اولیـــن زنانـــی بودم کـــه به تورنمنت مـــردان دعوت 
شدم. درنهایت به من نامه زدند و نوشتند: »لطف کن و در جام جهانی به ما 
کمک کن.« این گونه بود که من به عنوان پزشک در جام جهانی مردان حاضر 
شدم. جالب اینکه از هشت پزشکی که در جام جهانی حضور داشتند تنها 
من زن بودم و این را تا زمانی که در این مسابقات حاضر شدم نمی دانستم. 

آیا در راه فعالیت های داخلی و خارجی شما کارشکنی نشد؟
ی خـــودم بود و اطلاعات غلط به مســـئولان  اتفاقاتـــی صنفـــی و در حـــوزه کار
می دادند. شخصیت من به شکلی است که تا نخواهند به ملاقات مسئولان 
نمی روم. در عوض برخی هستند که مدام به ملاقات دیگران می روند. اشکال 
اصلی این اســـت که مســـئولان بدون تحقیق حرف این آدم ها را می پذیرند. 

این چیزی نیســـت که بتواند جلوی مســـیر مرا بگیرد، هرچند کارشکنی هایی 
هـــم صـــورت گرفت. البتـــه من در ازای موفقیت هایم حتـــی در تورنمنت های 
بین المللـــی فقـــط از مـــردم بازخورد گرفتم و بس! همـــکاران خارجی اغلب از 
مـــن می خواســـتند کـــه از ایران و چیزهایی که شـــنیده اند بگویـــم. اغلب آنها 
جزئیـــات را درمـــورد ایران و فعالیت زنـــان نمی دانند. بارها در این مورد بحث 
کردم و وقتی واقعیت ها را می شنوند اعتراف می کنند دوستان ایرانی توانمندی 
دارند. همین مباحث اجتماعی باعث می شود هر خبری را درمورد ایران باور 
کتور مثبتی از یک همکار ایرانی دیده اند. برای ما مهم است  نکنند، چون فا
دیگران درمورد ما اشـــتباه قضاوت نکنند و من ســـعی کردم نماینده خوبی از 

نظر فردی و اجتماعی باشم. 

فرضیه ای وجود دارد که شما به شکل انحصاری ایفمارک را در اختیار گرفته اید 
یادی از این طریق به دست آورده اید. و منابع مالی ز

طبق پلنی که سازمان لیگ دارد و ما نیز زیرمجموعه آن سازمان هستیم، ایفمارک 
فقط معاینات پیش از فصل فوتبالیســـت ها را انجام می دهد، همه پول ها به 
حســـاب ســـازمان لیگ واریز می شود و من حقوق بگیر این سازمان هستم. ما 
اصلا پولی اینجا نمی بینیم. بارها سازمان لیگ در این مورد اطلاعیه داده اما 
همچنان کارشکنی می کنند. اینکه من در صنف خودم به کسی اجازه ورود 
گر  نمی دهم، نتیجه اش خروجی ایفمارک است که برندی متفاوت بوده است. ا
این کار را نمی کردم افرادی که در حوزه ورزش هستند و در این مورد سواد لازم 
را ندارند، زبان بلد نیســـتند و چند شـــغله اند به این بخش هم وارد می شـــدند. 
درعوض به خیلی از جوان هایی که به آنها میدان داده نمی شـــد، اجازه دادم 
به ایفمارک بیایند و کار کنند و خروجی کار هم گویای همه چیز است. البته 
گر  طبیعـــی اســـت وقتی موفـــق پیش می روی برخی مانع تراشـــی می کنند. من ا
دنبال منافع شخصی بودم حداقل یک خانه و ماشین داشتم. البته پشیمان 
نیستم؛ چراکه سبک زندگی من این است که دوست دارم ایجاد کنم. خیلی ها 
اما از فوتبال به خانه های بالاشهر رسیدند که امیدوارم درآمدشان از راه درست 
باشد اما درمورد خودم می توانم بگویم که از هیچ رانتی استفاده نکردم. ایفمارک 
درواقع مرکز پزشکی سازمان لیگ است. خیلی ها می گویند چرا ایفمارک را به 
ایران مال بردی؟ یکی از دوستانم مجوز درمانگاه گرفت و من مسئول فنی آنجا 
هســـتم، خوب من هم باید کار کنم با حقوق کارمندی که به جایی نمی رســـم. 
مشـــکلی کـــه پیش آمد این بود که فیفا گفت ایفمـــارک نمی تواند به همه مردم 
خدمات دهد. از این رو ایران مال را به عنوان مرکزی مکمل برای خدمت رسانی 
عمومـــی راه انداختیـــم که وقتی فیفا بـــرای بازدید می آید مجوزها را تایید کند. 
رسانه با انتشار این چیزها فیفا را حساس می کند. متاسفانه به اتهاماتی که به 

ما می زنند رسیدگی نمی شود و اقتدار خودشان از بین می رود. 

یکی از پرحاشیه ترین پیش فصل ها را با تیم های لیگ برتری داشتید. چرا ایفمارک 
این بار اینقدر سخت گرفت؟

خیلی موارد حادی نبود. اغلب به لحاظ ارتوپدی بود که با باشـــگاه در میان 
گذاشـــتیم تا باشـــگاه متضرر نشـــود یا شرایطی داشتیم که ممکن بود منجر به 
یکن شود. بقیه موارد گمانه زنی بود. ما یک مرتبه تصمیم نمی گیریم و  فوت باز

یکن  برای هر مورد کمیسیون تشکیل می دهیم. البته مواردی وجود دارد که باز
ی دارد یا موردی  بعد از برطرف شدن التهاب قلبش بعد از شش ماه امکان باز
یکن مجوز دهیم اما باید تحت نظر باشد. همه چیز  هست که می توانیم به باز
یکن  در ایـــن بخش محرمانه اســـت و لی چون حساســـیت به وجـــود آمد و باز

حساس شد سازمان لیگ از ما خواست که در این مورد صحبت کنیم. 

یافت کرده اید؟ کنون پیشنهاد رشوه برای نادیده گرفتن این معایب در تا
یافت  کنون چنین پیشنهادی در که تا فکر می کنم همه از من می ترسند؛ چرا
یکن نابود می شود، خودکشی می کند  نکرده ام. گاهی تماس هایی شده که باز
و سعی کردند مرا تحت تاثیر قرار دهند. نمی گویم چنین دغدغه هایی ندارم 
یکن کمک روحی بدهم اما هرگز  اما سعی کرده ام با کمک اطرافیان به آن باز

تحت تاثیر قرار نگرفته ام. 

باشگاه ها چقدر در این مورد همکاری می کنند؟
معدود مربیانی را دیده ام که پزشکی ورزشی برایشان مهم باشد. البته مربیانی 
چون برانکو و لوسادا از تیم پرسپولیس اهمیت می دادند. این نشان می دهد 
ما برخلاف دیگر باشگاه های دنیا که در مسائل پزشکی ورزشی دغدغه دارند، 
یـــم. تـــا جایی که مجبور شـــدم ورود کنم و تیم ها را تحت فشـــار  دغدغـــه ندار

گر ما کمک نکنیم پزشکان تحت فشار هستند.  بگذارم. ا

در لیـــگ قهرمانـــان آســـیا دیدیم که در ورزشـــگاه آزادی بودیـــد، اما چرا در لیگ 
برتر نیستید؟

من هیچ  وقت دوست نداشتم وارد ورزشگاه های ایران شوم. البته هرگز دعوت 
نشـــدم، حتی وقتی اینفانتینو به عنوان رئیس من به ایران آمد، فدراســـیون مرا 
ی پرسپولیس و النصر به استادیوم رفتم، برخوردها  دعوت نکرد. وقتی برای باز
خیلی خوب بود اما در این 2 ساعت خیلی حرص خوردم و برای زمانی که از 
دست دادم خودم را سرزنش کردم، در نتیجه از رئیس سازمان لیگ خواستم با 
یارها، تجهیزات و برخوردهای  توجه به ضعف هایی که حتی در بخش بیمار

ی های لیگ را نیز نظارت  یم بیشـــتر به ورزشـــگاه بیایم و باز پزشـــکی دار
کنم تا به بهتر شـــدن شـــرایط کمک کنم. از پیشـــنهاد من اســـتقبال 

شـــد. حضور من و رفتارهایی که شـــد واقعا نشـــان می دهد حضور 
خانم ها کمک کننده است و کمک می کند. شاید مقصر خودم 
بـــودم. در جام جهانـــی دیدم که سرپرســـت تیم هـــا خانم بودند و 
این خیلی جذاب بود. یک خانم در برخی موارد دقیق تر است 

و قطعـــا می توانـــد خیلی چالش های بین تیمی را حذف کند. 
در جام جهانی در نزدیکی تیم مان نشسته بودم. هرچند آقای 
نبی به عنوان یک وزنه شـــرایط را تحت کنترل داشـــتند اما با 
ی نیمکت بودم آیا این  گر من به عنوان مدیر رو خودم گفتم ا
ی نیمکـــت ما جرات داشـــتند چنیـــن کارهایی را  نفـــرات رو

انجام دهند؟ به هرحال توانمندی خانم ها در مدیریت بحران 
با توجه به اینکه دختر خانواده ایرانی ارزش خاصی در خانواده 

دارد، می تواند به شـــدت تاثیرگذار باشد، درنتیجه می خواهم تهران 

، فوتبال پایه را هم پوشـــش دهیم. ما در  را پایگاهـــی کنـــم که علاوه بر لیگ برتر
فوتبال پایه کم ضرر نکرده ایم، حتی به دلیل سربه سر شدن فوتی داشتیم. 

پیشنهادی برای مهاجرت داشتید؟
پیشنهاد شده مدیر مرکز پزشکی فیفا در کشوری بسیار خوب بشوم. نمی گویم 
به این پیشنهاد فکر نکرده ام اما دلم هنوز به ایران وصل است. حس می کنم 
گر بروم و ایفمارک را رها کنم همه تلاش هایم از بین می رود.  کارم تمام نشده و ا
من نمی روم تا اینجا خراب نشـــود و بعد بگویم که دیدید من ایفمارک را نگه 
داشته بودم. پس چه کسی باید بماند و در حوزه های مختلف برای این وطن 
فعالیت کند؟ خوب آنهایی که به من به عنوان الگو نگاه می کنند با این رفتن 
کنون تنهای تنها کار کرده ام  ناامید می شوند. با این حال صادقانه می گویم تا
و حس می کنم احتیاج اســـت به من بگویند تو برای ما مهم هســـتی. هرگز به 
من نگفتند برو تلاش کن ما پشـــتت هســـتیم. اما حالا به مرحله ای رســـیده ام 
که دوست دارم از من حمایت شود و بگویند کار تو ارزشمند است و از این 
کز در همه استان ها احداث کنند و مردم از امکاناتش استفاده کنند. اصلا  مرا
حمایت نکنند فقط آنهایی را که اذیت می کنند دور کنند. به من می گویند 
زبانت تلخ است اما زبان من تلخ نیست، این واقعیت هاست که تلخ است 
گر  و بایـــد بپذیریمـــش تـــا بتوانیم تغییر دهیم. معتقـــدم این تلخی ها را حتی ا

یشه دوانده باشد می توان خشکاند.  ر

ترمیم و بازسازی هیات مدیره استقلال؟

آقای وزیر!  الان وقت تغییرات است
برخی مدیران به جای درآمدزایی به لابی با پیشکسوتان فکر  می کنند

زهره هراتیان در گفت وگو با »فرهیختگان«: مرا به دزدی متهم کردند

گر مجوز بازیکن را صادر نکنی خودکشی می کند گفتند ا
 پیشنهاد مهاجرت داشتم اما به ایران وصلم            از من می ترسند و می گویند زبانت تلخ است            لیگ برتر و پایه به دغدغه من تبدیل شده است
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